
Internet je pro turisty dostupný
Rychle, zdarma a pohodlně. Ve městech jsou přípojné body bezdrátové sítě, na venkově informační kiosky

Jak do školy
Kdy jsou na Vysočině 
prázdniny, kolik dětí 
půjde do prvních tříd? 
Užitečné informace 
k vystřižení. strana 3

STALO SE

PAVLOV MÁ VĚTRNÍKY
Pavlov (kid) • Celková výška 150 
metrů, sloup o výšce sto pět met-
rů a váze přes 230 tun, průměr ro-
toru asi 90 metrů, jeho váha více 
než 36 tun. To jsou rozměry dvou 
větrných elektráren, které od srp-
na pracují v Pavlově na Jihlav-
sku. Na Vysočině jde o první tako-
vá velká díla, podle údajů od do-
davatele jsou největší v republice. 
Ještě letos mají v Pavlově vyrůst 
další dvě elektrárny, tentokrát ale 
zhruba poloviční. Za výstavbou 
stojí soukromý investor.

AKTUÁLNĚ S RADNÍM

Voda opadla
Vydatné deště na začát-
ku srpna se v našem 
kraji naštěstí obešly bez 
větších škod na majetku.
 strana 6

Ústa z kamene
Národní památník 
odposlechu v Lipnici 
se rozrostl o kamenný 
reliéf, nazvaný Ústa 
pravdy. strana 7

Ať je to jak chce, každého z nás se nějakým způsobem dotýká stav na-
šich silnic. Užíváme je nejen jako řidiči, doprava je důležitá i třeba pro 
každodenní zásobování potravinami, či cestování našich dětí do školy. 
Na stav silnic se pečlivě dívají investoři a všímají si jej i turisté. Zkrát-
ka – bez kvalitních silnic může být všechno ostatní pozlacené, ale jako-
by to neexistovalo.
Všichni u nás v kraji víme, v jakém stavu nám silnice předal stát. Proto 
se společně snažíme co nejrychleji dosáhnout nápravy. Kraj ani zdaleka 
nemá takové příjmy ze státní kasy, jaké by potřeboval, přesto se rychle 
objevují opravované úseky a dokonce i nové silnice, obchvaty a mosty. 
A s nimi přichází uzavírky, objížďky a dopravní omezení. Navíc se obje-
vují tehdy, kdy nejvíc jezdíme – v létě. To je jasné, v zimě může silnici 
opravovat jen obyvatel Kocourkova a ne Vysočiny. 
Řidiči často na uzavírky a objížďky žehrají. Přesto ale v duchu věřím, že 
je to jen tak naoko, protože nám všem trocha nepohodlí za opravenou, 
či dokonce novou silnici stojí. 
Už od podzimu a hlavně od jara příštího roku budeme mít další důvod 
k tomu, abychom si zabrblali. Kraj si na rozsáhlé opravy silnic půjčil vel-
ké peníze od Evropské investiční banky, přidal k nim 
podobný balík ze svého rozpoč- tu a ještě počítá 
s tím, že na silnice věnuje vět- šinu peněz, kte-
ré získá z fondů Evropské unie. To znamená, že 
se uzavírek, dopravních omeze- ní a objížděk ob-
jeví několikanásobně více, než tomu bylo dosud. 
Prosím všechny řidiče o trpěli-
vost. Znám osobně hod-
ně lidí, kteří se ko-
lem dopravních sta-
veb Vysočiny pohy-
bují a vím, že to jsou 
profesionálové, kteří 
svoji práci umí a ni-
kdy nám řidičům ne-
dělají nic naschvál. 
Naopak. Snaží se, 
aby byla práce tak 
rychlá, čistá a kva-
litní, jak to jen jde. 
A to velké opravová-
ní zúročíme budoucí 
bezpečnou a pohodl-
nou jízdou.

Václav Kodet
radní kraje  

Vysočina

noviny jsou součástí projektu                        www.ceskydomov.cz
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Hejtman ocenil policisty – zachránce

Třiatřicetiletý David Szczyr-
ba a osmadvacetiletý Karel Hol-
zbauer vykonávali na konci čer-
vence zachránili muže, který zko-
laboval u autobusového nádraží 
v Počátkách. Policisté ihned kon-
taktovali záchrannou službu a za-
čali se srdeční masáží a umělým 
dýcháním. Posádka záchranné 
služby potvrdila, že zásah policis-
tů byl pro záchranu muže klíčový. 

Hejtman Vysočiny přijal oba po-
licisty v přítomnosti zástupce ře-
ditele OŘ PČR Pelhřimov Vla-
dislava Vondráka, který vyzdvihl 
význam zásahu policistů pro zvý-
šení prestiže jejich profese: „Vá-
žíme si pohotovosti našich lidí 
i našeho přijetí zde na hejtman-
ství, protože to není časté. Veřej-
ností je spíše vnímána jen repre-
sivní nepopulární role policie.“

Jihlava/Pelhřimov (jak) • Hejtman Miloš Vystrčil 
(ODS) přijal společně s náměstkem Pavlem 
Hájkem (ODS) policisty, které ocenil za pohotovou 
záchranu života občana Počátek na Pelhřimovsku.

Většinu obilí poškodil srpnový déšť

Krátce před zahájenám žní, te-
dy začátkem srpna, nebylo obilí, 
ani řepka zralé. Začalo silně pršet 
a mokré obilí vyklíčilo v klasech. 
„Po týdnu dešťů už můžeme říci, 
že obilí nemá potravinářskou kva-
litu,“ řekla lakonicky Brodinová. 
Do poloviny měsíce pak země-

dělci na pole prakticky nemohli 
vyjet. Přesto se snažili zachránit, 
co se dá, sklízeli obilí vlhké a za 
zvýšených nákladů je dosušova-
li. „Všechny plochy, nesklizené 
do dešťů, jsou ale z téměř 98 pro-
cent poškozené. Výnosy tak bu-

dou o 40 procent nižší,“ vypočíta-
la Marie Brodinová. Dalším pro-
blémem je i to, že poškozené obilí 
napadají i plísně a polehlé poros-
ty jdou špatně sklízet. 
Zemědělci teď mohou pouze sčí-

tat ztráty. Nesklidí ani polovinu 
toho, s čím počítali a navíc v té-
měř neprodejné kvalitě. Kvůli do-
sušování, zvýšeným cenám naf-
ty a elektřiny a dalším nákladům 
musí do sklizně investovat dale-
ko větší peníze. Pokud chtějí obi-
lí využít alespoň ke krmení, mu-
sí je chemicky ošetřit a to zname-

ná zase peníze. „Každým dnem 
se situace navíc ještě zhoršuje. Je 
pravděpodobné, že některé farmy 
takovou ztrátu ponesou na hra-
nici existenční únosnosti. Nemys-

lím si, že by měl být nedostatek 
obilných potravin, ale dopad bu-
de nejkrutější právě na zeměděl-
ce,“ shrnula v polovině srpna pro 
náš list Marie Brodinová.

Vysočina (kid) • Zemědělci očekávají velké ztráty. 
Prakticky všechno obilí v našem kraji je kvůli 
nezvyklému průběhu léta poškozené. Měsíčníku 
Kraj Vysočina to řekla ředitelka Okresní agrární 
komory v Havlíčkůvě Brodě Marie Brodinová.

V centru Moravských Budějovic, 
Stonařova, Želetavy, Jihlavy, Hav-
líčkova Brodu, Přibyslavi, Žďá-
ru nad Sázavou, Nového Města na 
Moravě nebo Bystřice nad Pern-
štejnem stačí uživateli zapnout 
počítač, vyplnit dotazník a pak ce-
lou hodinu využívat bezdrátové sí-
tě ROWANet-Free.
K připojení lze využít vlast-

ní mobilní zařízení (notebook, 
PDA, telefon), které umožňuje 
pracovat s bezdrátovou sítí. Po-
stup a podmínky připojení, stej-
ně jako seznam míst, kde je mož-
né se na ROWANet-Free připojit, 
jsou na www.rowanet.cz v sekci 
WiFi zdarma. „ROWANet-Free je 
k dispozici 24 hodin denně, sedm 

dní v týdnu. Chápeme ji jako ve-
řejnou službu občanům. Vzhle-
dem k tomu, že se projekt páteř-
ní sítě veřejné správy v připoje-
ných městech setkal s obrovským 
zájmem, uvažujeme o druhé eta-
pě budování jeřabinové ROWA-
Net sítě, která pokryje další vel-
ká města na Vysočině včetně zpří-
stupnění veřejného internetu,“ ře-
kl krajský radní pro informatiku 
Jaroslav Hulák (KDU-ČSL). No-
vá služba je součástí projektu kra-
je Vysočina a spolufinancovaná 
z peněz Evropské unie.

V jižní části kraje začaly žně už v červenci. Sklizeň v okolí Dukovan. 
Foto: Luboš Pavlíček

Náměstek hejtmana Pavel Hájek, Karel Holzbauer, hejtman Miloš Vystrčil 
a David Szczyrba v přátelském hovoru. Foto: archiv kraje

Vysočina (pp) • Unikátní nabídku 
bezplatného internetu pro občany, 
podnikatele i turisty na dovolené nabízí 
několik měst na Vysočině.

Turisté mají na Vysočině přístup k internetu opravdu usnadněný. Například Novoměstsko pokrývá síť kiosků s bezplatným internetem. Zřídila 
ji novoměstská radnice s přispěním evropských peněz a v krátké době se kiosky na Novoměstsku staly doslova další turistickou atrakcí. Na 
snímku krajský radní pro informatiku Jaroslav Hulák u takového místa ve vesnické památkové zóně v obci Krátká. Foto: Luboš Pavlíček


